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Účast MAS Moravský kras 
na Zemi Živitelce 2009
Ve dnech 27. srpna až 1. září 2009 se v Českých Budějovicích 
uskutečnil již 36. ročník mezinárodního agrosalonu Země ži-
vitelka. Na této výstavě se také v letošním roce prezentova-
ly pod záštitou Národní sítě MAS ČR Místní akční skupiny z 
celé České republiky a to v pavilonu R1. Celkem zde vysta-
vovalo 44 místních akčních skupin. Tyto se na výstavě pre-
zentovaly společně se Spolkem pro obnovu venkova ČR, Ná-
rodní sítí místních akčních skupin, Agrární komorou ČR, Ná-
rodní observatoři venkova a Celostátní sítí pro venkov a to 
pod záštitou ministerstva zemědělství. Dle statistiky návštěv-
nosti se výstavy v letošním roce zúčastnilo 106 167 osob. 

   
(Pokračování na straně 6)

Vážení čtenáři,
dostává se Vám do rukou první číslo elektronického zpravo-
daje „Nové výzvy a nové příležitosti pro Moravský kras“,
který bude vydáván v souvislosti s realizací Integrované stra-
tegie rozvoje území „Otevíráme Moravský kras “ a Strategic-
kého plánu Leader  MAS Moravský kras  o.s. v rámci Progra-
mu rozvoje venkova ČR na léta 2007– 2013.
Je začátek nového roku a my můžeme bilancovat a hodnotit, 
co se nám podařilo uskutečnit, a co ne. V rámci realizace SPL 
jsme v roce 2009 vyhlásili dvě výzvy k předkládání projektů. 
V rámci 1. výzvy 2009 bylo podáno celkem 24 projektů, pod-
pořeno bylo 17. První dohody s úspěšnými žadateli by měli být 
podepsány do konce února 2010. 
Naše místní akční skupina byla jako partner také úspěšná při 
podání projektů spolupráce v rámci opatření IV.2.1. Společ-
ně s partnery „Moravská brána do Evropy“ nám byly podpo-
řeny obě předložené žádosti o dotaci do 7. kola příjmů žádos-
tí. Více se dočtete uvnitř tohoto zpravodaje.
Z dalších aktivit realizovaných v minulém roce se jedná pře-
devším o projekty zaměřené na osvětu v obnovitelných zdro-
jích energie (INTENSE a Inteligentní opatření na úsporu ener-
gie na jižní Moravě) v rámci kterých se uskutečnily 2 seminá-
ře a zástupci MAS se dvakrát zúčastnili studijní cesty do Ně-
mecka za příklady dobré praxe. Pokračovali jsme  i v projektu 
značení místních produktů, v současnosti počet držitelů cer-
tifikátů stoupl na 22. Vydali jsme dvě čísla novin Doma v Mo-
ravské m krasu, poslední číslo v historicky největším nákladu 
12 000 výtisků. 
Naše MAS se úspěšně prezentovala na veletrhu cestovního 
ruchu Regiontour 2009 v Brně a na výstavě Země Živitelka v 
Českých Budějovicích. 
Dne 5.prosince 2009 jsme zorganizovali první Den MAS v Je-
dovnicích. Den byl spojen se 14. Knižním jarmarkem a 3. Ve-
letrhem produktů Moravského krasu.  
Na závěr jsme si nechali informaci o celkové alokaci finanč-
ních prostředků na rok 2010, která byla naší MAS přiznána 
ministerstvem zemědělství ve výši 13 342 402,- Kč.
Pro potenciální žadatele v programu Leader v roce 2010 zde 
máme zprávu, aby sledovali naše webové stránky, kde bude 
v dubnu  vyhlášena 3. výzva  a v srpnu 4. výzva včetně všech 
podrobných informací a písemností. Obě výzvy budou na 
podporu projektů zaměřených na malokapacitní ubytování, 
sport, ochranu a rozvoj kulturního dědictví venkova, nepro-
duktivní investice v lesích a lesnickou techniku.
Úplně na závěr nám dovolte, abychom všem popřáli úspěšný 
a pohodový nový rok.

Miloslav Novotný                                                      Jozef Jančo
předseda                                                                       manažer 
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Máme za sebou 1. výzvu Strategického plánu LEADER
Název žadatele Název projektu Celkový 

rozpočet
Způsobilé 

výdaje Dotace

Fiche 1 - Příležitost pro objevy
Podpořené projekty

1. Sportovní klub BAHNA Spešov Po stopách starých ovocných stromů    300 000 Kč    300 000 Kč    270 000 Kč
2. SDH Březina Osm březinských zastavení    198 000 Kč    198 000 Kč    178 200 Kč
3. Občanské sdružení Studánky Za pověstmi Drahanské vrchoviny    170 500 Kč    170 500 Kč    153 450 Kč
4. FPO s.r.o. Pěší stezka Olomučany    353 910 Kč    306 600 Kč    275 940 Kč

Fiche 6 - Příležitost pro místní produkty
Podpořené projekty

1. Eva Sedláková Modernizace faremní mlékárny 
- výrobny regionálních produktů

   488 656 Kč    410 635 Kč    205 317 Kč

2. Mlékárna Otinoves, s.r.o. Rekonstrukce stávajícího objektu 
na sklad obalového materiálu

2 320 500 Kč 1 950 000 Kč    975 000 Kč

Fiche 7 - Příležitost pro všechny generace
Podpořené projekty

1. Obec Řícmanice Koupaliště v Řícmanicích - koupaliště 
pro všechny generace

2 330 258 Kč    955 556 Kč    860 000 Kč

2. Městys Křtiny Vybavení pro spolkové aktivity 
ve Křtinách

   248 710 Kč    209 000 Kč    188 100 Kč

3.
Obec Rudice Sad pod lipou - zázemí a občerstvení 

nejenom pro Rudici
   727 285 Kč    611 164 Kč    550 047 Kč

4. Městys Sloup v Moravském kra-
su

Dětské hřiště pro Sloup a okolí    340 600 Kč    286 218 Kč    257 596 Kč

5. Městys Protivanov Sportovně-rekreační areál 
v Protivanově

   974 557 Kč    818 956 Kč    737 060 Kč

6. Obec Račice-Pístovice Sport a volný čas 
v Račicích - Pístovicích

2 330 258 Kč 1 958 200 Kč 1 762 380 Kč

7. Občanské sdružení Studánky Studnice - kulturní a sportovní areál    218 795 Kč    218 795 Kč    196 915 Kč
8. Obec Spešov Multifunkční obecní dům ve Spešově 2 378 989 Kč 1 999 150 Kč 1 799 235 Kč

9. SK Olšany Rozvoj sportovního a kulturního vyžití 
v obci Olšany a okolí.

   124 300 Kč    124 300 Kč    111 870 Kč

10. Obec Vavřinec Místní knihovna Veselice - Centrum 
reg. literatury a výstavní galerie

2 412 626 Kč 2 000 000 Kč 1 800 000 Kč

11. Obec Bořitov Šachové hřiště a dětský koutek    410 550 Kč    355 000 Kč    319 500 Kč
12. Obec Vilémovice Knihovna - srdce obce    308 050 Kč    260 135 Kč    234 121 Kč

13. Městys Drahany Tepelná izolace stropu Úřadu 
městyse Drahany

   163 000 Kč    137 000 Kč    123 300 Kč

Náhradní projekty

14. Obec Bukovinka Oprava společenského domu 
v Bukovince

2 375 890 Kč 1 996 543 Kč 1 796 891 Kč

15. Obec Ježkovice Klubovny v kulturním a společenském 
centru v Ježkovicích

2 357 866 Kč 1 981 400 Kč 1 783 260 Kč

Místní akční skupina MAS Moravský 
kras o. s. přijala ve dnech od 1. do 22. 
září 2009 ve své 1. výzvě programu LEA-
DER 2007-2013 (v rámci 8. kola Progra-
mu rozvoje venkova) celkem 24 žádostí 
o dotaci. Jednotlivé žádosti prošly kont-
rolou formálních náležitostí, administra-
tivní kontrolou a kontrolou přijatelnosti 
na MAS. Tyto kontroly byly ukončeny 30. 
září 2009.
Dne 1. října 2009 se uskutečnilo veřejné 
slyšení žadatelů v 1. výzvě a poté násle-
dovalo hodnocení projektů vylosovanými 
členy výběrové komise. Hodnocení se zú-

častnilo pět členů (tři zástupci za nezis-
kový a podnikatelský sektor, dva zástup-
ci za veřejnou správu). Tři členové výbě-
rové komise hodnotili 14 projektů, dva 
členové 15 projektů. Každý projekt tak 
byl obodován třemi hodnotiteli. Výsledky 
s celkovým počtem získaných bodů jsou 
uvedeny v tabulce.
 V 1. Výzvě MAS Moravský kras o.s. tak 
byla zazávazkována  celková stanovená 
alokace  roku 2009, tj.  10 827 937 Kč 
a navíc částka 170 094 Kč přesunutá z 
opatření IV.1.1 do opatření IV.1.2.
V roce 2010 se přepokládá  vyhlášení 

dvou výzev, a to v druhé polovině měsíce 
dubna a srpna. V dalším období proběh-
ne kontrola a výběr žádostí místní akč-
ní skupinou. Termínem pro předložení 
na RO SZIF v Brně - červen, říjen 2010. 
Přesná výše alokace finančních pro-
středků pro rok 2010 je 13 342 402 Kč. 
V roce 2010 bude výzva vyhlášena 
na fiche č. 2, 3 a 4. Již nyní lze získat 
více informací o podporovaných aktivi-
tách v rámci jednotlivých fichí a vyme-
zených příjemcích dotace na webových 
stránkách MAS Moravský kras o.s. 
– www.mas-moravsky-kras.
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   Od 6. do 26. října 2009 se uskuteč-
nil příjem Žádostí o realizaci SPL v rámci 
osy IV. Leader, opatření IV.2.1 Realizace 
projektů spolupráce v roce 2009 na CP 
SZIF v Praze. Partnerství tří moravských 
MAS – „MBE“ předložilo do tohoto kola 
Žádost s názvem „Moravská brána do 
Evropy – nové zázemí pro činnost spol-
ků a propagaci MAS na venkově“. Před-
mětem tohoto projektu spolupráce je vy-
tvoření technického zázemí pro spole-
čenskou, kulturní, sportovní a spolkovou 
činnost a propagace všech tří partner-
ských MAS. Cílem je podpořit spolkový 
život v regionech v návaznosti na ožive-
ní cestovního ruchu a tím zajištění vyš-
ší atraktivity venkovských oblastí a kva-
lity života.     
   Funkci koordinační MAS (KMAS), tz. 
garantem tohoto projektu je MAS Morav-
ský kras, o.s. se sídlem ve Sloupě.
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Projekty spolupráce „Moravská brána do Evropy“

8. kolo příjmů žádostí 
programu Spolupráce
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Státní zemědělský intervenční fond ke 
dni 10. listopadu 2009 schválil 17 Žá-
dostí o dotaci v rámci sedmého kola pří-
jmu žádostí (9. 6. – 29. 6. 2009) Progra-
mu rozvoje venkova, opatření IV.2.1 Rea-
lizace projektů spolupráce v celkové výši 
podpory 62.792.918,– Kč. Mezi schvá-
lenými projekty jsou také 2 projekty, kte-
ré byly podány v rámci partnerství „Mo-
ravská brána do Evropy“. Toto partner-
ství sdružuje tři místní akční skupiny z 
Moravy – MAS Regionu Poodří, MAS Mo-
ravský kras a MAS Moravská cesta.
Hlavním záměrem projektu spolupráce 
je rozvoj partnerství tří MAS ze tří mo-
ravských krajů. Tato spolupráce byla for-
málně stvrzena v listopadu 2007 a po-
stupně se rozvíjí v koordinaci nejrůzněj-
ších aktivit.
PODPOŘENÉ PROJEKTY:
„MORAVSKÁ BRÁNA DO EVROPY – NOVÉ 
VENKOVSKÉ EXPOZICE A MUZEA“
Zapojení partnerů:
Muzeum historie a tradic Bouzovska – Bou-
zov (MAS Moravská cesta)
Muzeum historie zámku Bartošovice – Bar-
tošovice (MAS Regionu Poodří)
Muzeum řemesel – Senetářov (MAS Mo-
ravský kras)

Hlavní záměrem projektu spolupráce je 
rozvoj partnerství tři MAS ze tří moravských 
krajů, která byla formálně stvrzena v listo-
padu 2007 a postupně se rozvijí v koordi-
naci nejrůznějších aktivit. Hlavním předmě-
tem projektu spolupráce je vytvoření inova-
tivního produktu – obnova tří stávajících 
objektů pro nové venkovské expozice a mu-
zea, jejich místní propagaci formou infoce-
dulí, návazných pěších tras a meziregionál-
ní vzájemnou propagaci v partnerských re-
gionech.

Náklady projektu „Moravská brána do Ev-
ropy – nové venkovské expozice a muzea“:

Celkové náklady projektu 4.919.000,– Kč 
100,0%
Muzeum Bouzovska 1.994.000,– Kč 
40,5%
Muzeum Bartošovice 1.460.000,– Kč 
29,7%
Muzeum Senetářov 1.465.000,– Kč 29,8%

Funkci koordinační MAS, tz. garantem pro-
jektu je MAS Moravská cesta (Litovelské 
Pomoraví, o.s.).

„MORAVSKÁ BRÁNA DO EVROPY – MAPO-
VÁNÍ A STUDIE OBNOVY TECHNICKOHISTO-
RICKÝCH PAMÁTEK NA VENKOVĚ“

Hlavním předmětem projektu spoluprá-
ce je zmapování všech zachovaných i za-
niklých technicko-historických památek na 
území všech tří místních akčních skupin, 
vypracování studií obnovy a využití těch 
nejzajímavějších památek, s návaznosti 
na oživení cestovního ruchu a tím zajištěni 
vyšší atraktivity venkovských oblastí a kva-
lity života. Součástí projektu budou vzdělá-
vací akce k podpoře využití památek v ces-
tovním ruchu a stejně jako v předchozím 
projektu dojde na meziregionální vzájem-
nou propagaci v partnerských regionech.
Zmapování a studie obnovy respektive vy-
užiti těchto památek (místní produkce, pů-
vodní řemesla, historické expozice, atd.) 
přispěje k rozvoji cestovního ruchu a ke 
zvýšení kvality života na venkově. Důleži-
tým předpokladem obnovy technických pa-
mátek a jejich následného využití, je kromě 
zmapování především jejich publicita a pro-
pagace, což společně se vzděláváním akté-
rů venkova, bude výrazný krok k tomu, jak 
tyto památky oživit a využít k rozvoji cestov-
ního ruchu. Cestovní ruch přináší prospěch 
širokému okruhu hospodářských odvětví. V 
této situaci představuje rychle se rozvíjející 
cestovní ruch zdání možné prosperity. Mohl 
by tak společně se vzrůstajícím zájmem o 
technicko-historické dědictví poskytnout 
mnoha venkovským a odlehlým oblastem v 
Evropě potřebnou pomoc.

Náklady projektu „Moravská brána do Ev-
ropy – mapování a studie obnovy technic-
ko-historických památek na venkově“:

Celkové náklady projektu 3.242.000,– Kč 
100,0%
MAS Regionu Poodří 1.206.000,– Kč 
37,2%
MAS Moravská cesta 918.000,– Kč 28,3%
MAS Moravský kras 1.118.000,– Kč 34,5%

Funkci koordinační MAS, tzn. garantem 
projektu je MAS Regionu Poodří, o.s.

Projekty spolupráce „MBE“ byly schváleny

Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí



Národní konference „Venkov 2009“
Národní konference „Venkov 2009“ se uskutečnila na zám-
ku v Holešově ve dnech 18. a 19. listopadu. Bohatý program 
jednání k problematice českého venkova zahájil hejtman Zlín-
ského kraje MVDr. Stanislav Mišák a Ing. Rostislav Vondruš-
ka, ministr pro místní rozvoj. V úvodu jednání vystoupila Ing. 
Zuzana Dvořáková, ředitelka odboru venkovských podpor PRV 
MZe, Ing. Jan Veleba, prezident Agrární komory, Bc. František 
Winter, předseda Národní sítě MAS ČR a Mgr. Eduard Kavala, 
předseda spolku pro obnovu venkova ČR. V dalším bloku vy-
stoupil Ing. Jiří Vačkář, vrchní ředitel sekce regionální politiky 
MMR a RNDr. Josef Postránecký, ředitel odboru rozvoje a stra-
tegie regionální politiky MMR. 
Během dopoledního jednání prvního dne konference pode-
psal ministr pro místní rozvoj Rostislav Vondruška partner-
skou smlouvu s Národní sítí Místních akčních skupin ČR, kte-
rou zastupoval při podpisu její předseda František Winter. Cí-
lem smlouvy mezi Ministerstvem pro místní rozvoj a Národní 
sítí MAS ČR je zajištění aktivní péče o obnovu a rozvoj venko-
va v České republice. Tato snaha je plně v souladu se stano-
venými okruhy působnosti a prioritami ministerstva pro místní 
rozvoj, kterými jsou především: regionální politika, včetně ob-
novy a rozvoje venkova, cestovní ruch, investiční politika, roz-
voj domovního a bytového fondu, politika bydlení, územní plá-
nování a stavební řád a další. 
V dalších vystoupeních byla na programu jednání činnost míst-
ních akčních skupin, spolupráce s krajskými úřady, zeměděl-
skými agenturami, fungování Celostátní sítě pro venkov a re-
alizace programu Leader v podmínkách České republiky včet-
ně vize: „Přežijí regiony rok 2013?“ Po odpoledním jednání 
měli účastníci konference možnost se zúčastnit exkurze a to:
• Vesnice: Tučín – návštěva Vesnice roku ČR 2009
• Zemědělci: Roštění – návštěva zemědělské farmy Agrodruž-
stva Roštění

• Regiony: Dřevohostice, zámek – prezentace MAS Partner-
ství Moštěnka, o.s.
• Holešov: Prohlídka památek města
První den jednání byl ukončen společenských večerem, který 
byl věnován především jednáním v užších kolektivech, předá-
váním zkušeností a navazováním nových partnerství. 
Druhý den pak byl věnován jednáním v pracovních skupinách 
„Regiony“, „Vesnice“ a „Zemědělci“. Výstupem jednání pra-
covních skupin bylo formulování společného stanoviska k bu-
doucí politice rozvoje venkova prostřednictvím Celostátní sítě 
pro venkov z pohledu profesních svazů, tj. NS MAS ČR, SPOV 
ČR a AgK ČR. Základní cíle společného úsilí ve prospěch roz-
voje venkova byly zformulovány do Memoranda Národní kon-
ference Venkov 2009. 
V dalším bloku jednání vystoupil Ing. Pavel Sekáč, vrchní ředi-
tel sekce rozvoje venkova MZe a Ing. Martin Šebestyán MBA, 
1. náměstek ředitele SZIF. 
„Celostátní síť pro venkov by měla sloužit jako platforma pro 
setkávání, partnerskou diskusi a výměnu zkušeností všech 
aktérů rozvoje venkova, ke kterým by měl být zachován rovný 
přístup bez zvýhodňování některého ze sektorů resp. pilířů ze-
mědělské politiky,“ uvedl vrchní ředitel sekce rozvoje venkova 
ministerstva zemědělství Ing. Pavel Sekáč. 
Jednání po diskusi a seznámení se závěry jednáních o bu-
doucnosti českého venkova ukončila Ing. Zuzana Dvořáková.  
Konference se za naši místní akční skupinu zúčastnil   Ing.  Jo-
zef Jančo, manažer MAS pro realizaci SPL a Ing. Petr Revenda, 
finanční manažer MAS. Závěrem nutno říci, že zájem o konfe-
renci byl nebývalý, z toho je patrno, že budoucnost venkova 
nám není lhostejná. Také je nutno v této souvislosti poděkovat 
organizátorům této velmi vydařené akce a to zástupcům MAS 
– Partnerství Moštěnka za celou organizaci a vše, co bylo nut-
no zabezpečit pro zdárný průběh této velkolepé akce.
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                                                                       Zlínský kraj               Město Holešov 

 

Memorandum Národní konference Venkov 2009 
 

Účastníci národní konference Venkov 2009, kteří se sešli ve dnech 18. a 19. 
listopadu v Holešově pod hlavičkou Celostátní sítě pro venkov zřizované Ministerstvem 
zemědělství ČR a jeho hlavními partnery Spolkem pro obnovu venkova, Agrární komory, 
Národní sítě MAS a Národní observatoře venkova pod záštitou hejtmana Zlínského kraje 
a města Holešov v regionu MAS – Partnerství Moštěnka, formulovali tyto základní cíle 
svého společného úsilí ve prospěch rozvoje venkov v následujícím období: 
 
Vesnice 

1) Řešení rozpočtového určení daní 
2) Řešení složité administrativy a byrokracie 
3) Řešení Programu rozvoje venkova (zjednodušení pravidel a zvýšení objemu financí 

pro venkov) 
4) Řešení uznatelnosti DPH (proč vybírat od obcí?) 
5) Komplexní pozemkové úpravy 

 
Zemědělci 

1) Je nezbytné vypracovat prorůstovou koncepci českého zemědělství – skončit 
s politikou ode zdi ke zdi 

2) Vyrovnat podmínky společné zemědělské politiky EU mezi starými a novými 
zeměmi 

3) Vyrovnat doplňkové národní platby (TOP UP) i národní dotace do plné výše 
4) Přijmout nezbytná opatření k udržení agrárních komodit ohrožených enormními 

výkyvy na trhu 
5) Přijmout razantní opatření proti ubývání půdního fondu 

 
Regiony: 

1) Součinnost regionů (místních akčních skupin) s platební agenturou SZIF v rámci 
realizace osy IV Programu rozvoje venkova (PRV) bude založena na vzájemné 
důvěře a partnerské komunikaci a sdílení metodik a postupů. Přístup platební 
agentury musí být koordinovaný a jednotný v rámci celé ČR.  

2) NS MAS by se ve spolupráci s řídícím orgánem měla nadále podílet na 
systematickém zjednodušování pravidel osy IV a jejich přibližování sedmi 
principům LEADER, především inovativnosti, víceodvětvovému navrhování a 
partnerství. MAS, řídící orgán i platební agentura by si měly být neustále vědomy 
významu těchto principů a trvat na jejich uplatňování.  

3) Významná pozornost by měla být dána přípravě a uplatnění metody LEADER 
20132020, kdy by programový dokument a prováděcí pravidla měla reflektovat 
dosavadní zkušenosti a NS MAS ČR by měla mít zásadní slovo při jejich formulaci. 

4) LEADER by neměl být jen kombinací opatření os IIII PRV, ale především přidanou 
hodnotou, kterou spatřujeme v inovativnosti. Inovativnost ze své podstaty není 
dopředu definovatelná, proto nelze pravidla omezovat konkrétními výčty. 

5) Nutnost předfinancování výrazně limituje realizace osy IV, jejíž prioritou je 
především podpora malých venkovských subjektů.  

 
Celostátní síť pro venkov by měla sloužit jako platforma pro setkávání, partnerskou 
diskusi a výměnu zkušeností všech aktérů rozvoje venkova, ke kterým by měl být 
zachován rovný přístup bez zvýhodňování některého ze sektorů resp. pilířů zemědělské 
politiky. MAS, které sdružují obce, podnikatele a neziskové organizace, by měly hrát 
významnou roli při seznamování partnerů sítě s nezemědělskými problémy venkova. 



V rámci pátého kola Operačního programu Rybářství bu-
dou moci žadatelé předkládat Žádosti o dotace na projekty 
v opatření 2.1. Opatření pro produktivní investice do akvakul-
tury a 2.4. Investice do zpracování a uvádění na trh, zámě-
ry a) a b). Páté kolo příjmu žádostí z OP Rybářství bude zahá-
jeno 18.2.2010 a ukončeno 8.3.2010 ve 13 hodin. Pravidla 
pro poskytování dotací na projekty v těchto opatřeních schvá-
lil dne 9.12.2009 ministr zemědělství Jakub Šebesta. Vyhla-
šované kolo příjmu Žádostí o dotace je určeno pro produkč-
ní rybáře – fyzické i právnické osoby, jejichž příjmy pocháze-
jí z akvakultury provozované vlastním jménem, na vlastní od-
povědnost a riziko. Dotace je určena pro mikropodniky, malé 
a střední podniky a v případě splnění určitých podmínek, sta-
novených v Pravidlech, i pro podniky, které pod definici mikro-
podniků a malých a středních podniků nespadají. Obě opat-
ření, na něž budou v rámci pátého kola Žádosti o dotace při-
jímány, jsou zaměřena na podporu projektů, u nichž se před-
pokládá, že přispějí k posílení konkurenceschopnosti rybář-
ského odvětví. Celkový objem finančních prostředků pro toto 
kolo příjmu žádostí tvoří částka 80 mil. Kč. Úplné znění Pra-
videl je k dispozici v elektronické podobě na internetové ad-
rese Ministerstva zemědělství www.mze.cz (rubrika Podpo-
ra z EU Národní dotace, podrubrika Operační program Rybář-
ství) a rovněž na stránkách Státního zemědělské intervenč-
ního fondu www.szif.cz v sekci Operační program Rybářství.

Páté kolo příjmu Žádostí o dotace z OP 
Rybářství bude spuštěno v únoru 2010

(pokračování ze  strany 1)

Místní akční skupina Moravský kras se prezentovala spo-
lu s partnerskými sdruženími, kterými je MAS Moravská ces-
ta, o.s. a MAS Regionu Poodří, o.s. na společném stánku. V 
nabídce našeho sdružení byly nové propagační materiály 
( nové číslo novin Doma v Moravském krasu, katalog regio-
nálních výrobků a propagační bannery regionálních výrobků) 
Pavilon R1 navštívily významné osobnosti politického, kultur-
ního i společenského života. U expozice našich partnerských 
MAS – „Moravská brána do Evropy“ se zastavil pan prezident 
Václav Klaus, premiér Jan Fischer, ministr zemědělství Jakub 
Šebesta, ministr pro místní rozvoj Rostislav Vondruška a mno-
ho dalších osobností. V rámci výstavy byl v pátek 28. srpna v 
pavilonu Z uspořádán Spolkem pro obnovu venkova ČR, Minis-
terstvem pro místní rozvoj a Ministerstvem zemědělství semi-
nář „Podpora rozvoje venkova v České republice“. 
Předpokládáme, že rovněž v nadcházejícím roce se této výsta-
vy zúčastníme, která se uskuteční ve dnech 26. – 31. srpna 
2010 a budeme moci prezentovat výsledky své roční práce, 
činnost v rámci realizace programu Leader 2007–2013 a rea-
lizace Strategického plánu Leader – „Nové výzvy a nové příle-
žitosti pro Moravský kras“.

Účast MAS Moravský kras 
na Země Živitelce 2009
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Pro úspěšné žadatele 1. výzvy: Jak na výběrové žízení?
Žadatel/příjemce dotace, který je veřejným, nebo dotovaným 
nebo sektorovým zadavatelem podle zákona č. 137/2006 
Sb., o veřejných zakázkách, ve znění pozdějších předpisů, po-
stupuje podle tohoto zákona, tj. zodpovídá za řádné provede-
ní zadávacího řízení a jeho průběh náležitě dokladuje podle 
tohoto zákona.
Z hlediska naplnění zásad transparentnosti, rovného zachá-
zení a zákazu diskriminace, které je třeba v souladu s komu-
nitárním právem dodržovat (viz finanční nařízení Rady (ES,Eu-
ratom) č. 1605/2002, ve znění pozdějších předpisů, dále čl. 
2 Smlouvy ES a čl. 9 nařízení Rady (ES) č. 1290/2005), je ne-
zbytné, aby i v případech, kdy žadatel/příjemce dotace postu-
puje při zadávání zakázek mimo režim zákona, byla stanove-
na a dodržována určitá pravidla.
Pro tyto ostatní případy MZe, jako Řídící orgán EAFRD stano-
vuje následující postup:

1.  Pokud předpokládaná hodnota samostatného výrobku, 
služby či dodávky nepřesáhne 10 000 Kč (bez DPH), nemu-
sí žadatel/příjemce dotace uskutečňovat výběr z více dodava-
telů ani jiné vyhodnocení nabídky/dodavatele, ale může zadat 
zakázku a uzavřít smlouvu nebo vystavit objednávku přímo s 
jedním dodavatelem a to do maximální výše 100 000 Kč (bez 
DPH) součtu těchto samostatných výdajů na projekt.

2.  Pokud předpokládaná hodnota zakázky nepřesáhne 
500.000,- Kč (bez DPH), je zadavatel (žadatel/příjemce do-
tace) povinen postupovat transparentně a nediskriminačně. 
Splnění těchto požadavků příjemce dotace k Žádosti o propla-

cení nepřikládá, je však povinen je doložit průkazným způso-
bem na výzvu pracovníka RO SZIF při kontrole. Za průkazný 
způsob lze považovat záznam – tabulku s uvedením alespoň 
3 dodavatelů, která srozumitelně poskytne srovnatelný ceno-
vý přehled. Tabulka bude obsahovat seznam dodavatelů, cen 
a způsob jejich zjištění cenovým marketingem (z cenových na-
bídek dodavatelů, z průzkumu trhu, telefonicky, z veřejně do-
stupných zdrojů – internet, katalogové ceny, atd).

3.  Pokud předpokládaná hodnota zakázky přesáhne 
500.000,- Kč (bez DPH), je žadatel/příjemce dotace povinen 
uskutečnit zadávací řízení, vybrat dodavatele z minimálně tří 
obdržených nabídek a průběh zadávacího řízení náležitě do-
kladovat. Řídí se přitom podle následující části Pravidel:

Písemná výzva k podání nabídky musí obsahovat:
-  informaci o předmětu zadávané zakázky,
- identifikační údaje zadavatele (jméno/název, IČO, adresa   
místa podnikání/sídlo firmy),
-  zadávací dokumentaci nebo podmínky přístupu či poskytnu-
tí zadávací dokumentace,
-  lhůtu a místo pro podání nabídek, (lhůtu stanoví žadatel/pří-
jemce dotace s ohledem na složitost a rozsah zpracování na-
bídky),
-  údaje o hodnotících kritériích (nejnižší cena nebo ekonomic-
ká výhodnost nabídky), pokud nejsou uvedeny v zadávací do-
kumentaci,

(Pokračování na straně 8)
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-  požadavky na profesní kvalifikační předpoklady,
- požadavky na prokázání splnění základních kvalifikačních 
předpokladů dodavatele, tj. že:
     • dodavatel nebyl pravomocně odsouzen pro trestný čin, je-
hož skutková podstata souvisí s předmětem podnikání,
    • na majetek dodavatele není prohlášen konkurz nebo ná-
vrh na prohlášení konkursu nebyl zamítnut pro nedostatek 
majetku dodavatele nebo vůči němuž není povoleno vyrovná-
ní nebo zavedena nucená správa podle zvláštních právních 
předpisů,
     • dodavatel není v likvidaci,
      • splnění těchto základních kvalifikačních předpokladů do-
loží uchazeč o zakázku formou čestného prohlášení,
   - žadatel/příjemce dotace si může stanovit dle svého zváže-
ní další kvalifikační předpoklady.

Obsah zadávací dokumentace:
-  vymezení předmětu zadávané zakázky v souladu s projek-
tem nebo dle klasifikace zboží, služeb a stavebních prací pod-
le referenční klasifikace platné pro veřejné zakázky (CPV),
-  obchodní podmínky, včetně platebních podmínek, případně 
objektivních podmínek, za nichž je možné překročit výši na-
bídkové ceny,
-  technické podmínky, je-li to odůvodněno předmětem zadá-
vané zakázky (technické podmínky nesmí být stanoveny tak, 
aby určitým dodavatelům zaručovaly konkurenční výhodu 
nebo vytvářely překážky pro mezinárodní obchod),
-  požadavek na způsob zpracování nabídkové ceny,
-  podmínky a požadavky na zpracování nabídky,
-  způsob hodnocení nabídek podle hodnotících kritérií,
-  v případě stavebních prací projektovou dokumentaci a sou-
pis prací, dodávek a služeb s výkazem výměr.

Nabídky:
-  musí splňovat požadavky výzvy a zadávací dokumentace,
-  musí obsahovat identifikační údaje uchazeče,
-  musí být podepsány osobou oprávněnou jednat jménem či 
za uchazeče,
-  lhůta pro podání nabídky počíná běžet dnem následujícím 
po dni odeslání výzvy k podání nabídky,
-  při zadávacím řízení podle těchto Pravidel může dodavatel 
prokázat základní kvalifikační kritéria čestným prohlášením,
-  při zadávacím řízení podle těchto Pravidel může dodavatel 
prokázat profesní kvalifikační předpoklady předložením:
    •  kopie dokladu o oprávnění k podnikání – např. výpi-
su z obchodního rejstříku či jiné evidence, pokud je v ní za-
psán nebo jiného dokladu podle zvláštních právních předpisů 
v rozsahu odpovídajícím předmětu zadávané zakázky (výpisu 
ze seznamu kvalifikovaných dodavatelů, certifikátu vydaného 

správcem systému registru certifikovaných dodavatelů, výpisu 
ze zahraničního seznamu dodavatelů či certifikát zahraniční-
ho dodavatele, licence apod.),
-   dodavatel, který podal nabídku v zadávacím řízení, nesmí 
být současně subdodavatelem jiného dodavatele v tomtéž za-
dávacím řízení. Dodavatel, který nepodal nabídku v zadáva-
cím řízení, však může být subdodavatelem více uchazečů v 
tomtéž zadávacím řízení,

Posuzování a hodnocení nabídek:
- pokud dodavatel podá více nabídek samostatně nebo spo-
lečně s dalšími dodavateli, nebo podá nabídku a současně 
je subdodavatelem jiného dodavatele v tomtéž zadávacím ří-
zení, žadatel/příjemce dotace všechny nabídky podané tako-
vým dodavatelem samostatně či společně s jinými dodavate-
li vyřadí a písemně je informuje o důvodu vyloučení ze zadá-
vacího řízení,
-  žadatel/příjemce dotace posoudí nabídky z hlediska splnění 
základních, profesních a případně dalších kvalifikačních před-
pokladů, pokud si je stanovil. Uchazeče, kteří tyto předpokla-
dy nesplní, vyloučí z dalšího hodnocení a písemně je informu-
je o důvodu vyloučení ze zadávacího řízení,
-  žadatel/příjemce dotace provede hodnocení předložených 
nabídek podle předem stanovených hodnotících kritérií pro 
výběr zakázky. V případě hodnotícího kritéria ekonomická vý-
hodnost nabídky provede zadavatel vyhodnocení formou ta-
bulky, ve které jsou přiděleny jednotlivým dílčím kriteriím váhy 
vyjádřené v procentech. Jako hodnotící kritérium nesmí být 
použity reference,
-  v případě, že žadatel ustanoví hodnotící komisi pro hodno-
cení nabídek, musí všichni členové hodnotící komise na po-
čátku jednání předložit písemné prohlášení o své nepodjatos-
ti, zejména se nesmí podílet na zpracování nabídky, nesmí mít 
osobní zájem na zadání zakázky,

(pokračování na straně 9)
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Ukončení zadávacího řízení:
-  žadatel/příjemce dotace odešle oznámení o výběru nejvhod-
nější nabídky vybranému dodavateli a všem uchazečům, kteří 
nebyli vyloučeni z účasti v zadávacím řízení,

Uzavření smlouvy:
-  žadatel/příjemce dotace uzavře smlouvu nebo vystaví ob-
jednávku v souladu s postupem uvedeným v bodě 10 b) 2 c) s 
vybraným dodavatelem ze zadávacího řízení,

Zrušení zadávacího řízení:
-  je-li uvedeno ve výzvě k podání nabídky, je žadatel/příjem-
ce dotace oprávněn zrušit zadávací řízení pro zakázky kdyko-
liv bez uvedení důvodu (nejpozději do uzavření smlouvy nebo 
písemné objednávky).

4.  Bez ohledu na výši zakázky může zadavatel zadávající za-
kázku mimo režim zákona tuto zakázku zadat a dokladovat 
podle § 147 zák. č. 137/2006 Sb., Toto zveřejnění musí trvat 
minimálně 21 dnů, pokud se nejdená o veřejného zadavatele. 
V tomto případě je takové zadávací řízení považováno za pro-
vedené v souladu s Pravidly. Pokud nastane situace, že zada-
vatel na takto uveřejněnou zakázku obdrží nabídku pouze od 
jednoho uchazeče, může v tomto případě uzavřít smlouvu s 
uchazečem, který předložil nabídku, pokud tato nabídka spl-

ňuje požadavky zadavatele na předmět plnění zakázky.
5.  Pokud nastane situace, že zadavatel postupuje v souladu s 
bodem 2., ale nemůže doložit výběr z minimálně 3 dodavate-
lů, nebo v souladu s bodem 3., ale obdrží méně než 3 nabíd-
ky, musí v těchto případech postupovat dle bodu 4., tzn. usku-
tečnit zadání prostřednictvím centrální adresy.
Žadatel/příjemce dotace je povinen v rámci realizace schvále-
ného projektu uzavírat smlouvy s dodavateli zboží, práce a slu-
žeb v písemné podobě. V případě, že hodnota zakázky nepře-
sáhne výši 500 000,- Kč (bez DPH), může být smlouva nahra-
zena objednávkou vystavenou žadatelem/příjemcem dotace, 
akceptována je taktéž internetová objednávka.
Žadatel/příjemce dotace je povinen ve Smlouvě s dodavate-
lem nebo v objednávce dohodnout fakturační podmínky tak, 
aby fakturace byla prováděna, případně fakturované dodávky, 
služby a stavební práce členěny způsobem, který umožní za-
řazení do jednotlivých položek přijatelných výdajů dle Dohody. 
Žadatel/příjemce dotace je povinen zabezpečit, aby dodava-
tel vyhotovil a příjemci dotace odevzdal účetní/daňové dokla-
dy za každou dodávku v potřebném počtu stejnopisů.
Žadatel / příjemce může dokončit zahájené zadávací řízení 
podle předchozích Pravidel.
Seznam dokumentace k zadávacímu řízení předkládané s Žá-
dostí o proplacení je zveřejněn na internetových stránkách 
SZIF.

Nový Hrad v Moravském krasu, který se může stát cílem vaší 
zimní procházky (pozor ale na to, že v zimním období je hrad 
uzavřen), byl v minulosti pevnostní i romantickým loveckým 
hrádkem.
Nachází se uprostřed hustých lesů Adamovské vrchoviny – 
krajiny, která je pro turistiku jako stvořená i v chladných měsí-
cích. Nový Hrad má za sebou velmi zajímavou historii. Vybudo-
ván byl ve 14. století, aby střežil strategickou cestu z Brna bla-
nenským údolím. Svou roli pevnosti si držel dlouhou dobu. Jiří-
mu z Poděbrad byl mocnou oporou v bojích s Matyášem Korví-
nem. V roce 1470 ho však uherská vojska dobyla a od té doby 
hrad chátral, než ho od krále Matyáše získali jako zástavu bra-
tři Dobeš a Beneš Černohorští z Boskovic. Ti nechali postavit 

kamenné předsuté opevnění a z hradu učinili opravdovou pev-
nost. Pokořili ji až Švédové v roce 1645. Hradní posádka prý 
nebyla obezřetná, hrála v kostky a byla opilá. Švédové hrad 
vypálili, zachoval se jen kříž s neporušeným Kristem a soškou 
Panny Marie Vranovské. Velitele Švédů Kallenberga prý posti-
hl za jeho čin spravedlivý trest. Několik dní po vypálení hradu 
se zadusil velkým soustem.
V 19. století byl areál romanticky upraven na lovecký hrádek. 
Do dnešní pseudogotické podoby byl zrekonstruován teprve 
před pár lety. Do náročné rekonstrukce, která hradu vtiskla 
podobu z dob jeho vrcholného rozkvětu, se zapojily desítky 
mladých lidí z celé republiky a obnova stále pokračuje.

(Zdroj: denik.cz)

Nový Hrad dobyly Švédové kvůli hře v kostky
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Začínají dovolené a jihomoravské hotely a penziony zlevňují, i 
když ceny klesávají hlavně mimo sezonu. Až na třicetiprocent-
ní slevy ovšem teď turisty lákají hotely takřka v celém Čes-
ku. Podle Tomia Okamury, člena prez dia Asociace českých 
cestovních kanceláří a agentur, musí regiony udělat mnohem 
více. Konkrétně o jižní Moravě se vyjádřil, že cestovní ruch se 
tady dělá hodně špatně. Moc dobře se to neposlouchá, na 
druhé straně nelze pominout, že jeho cestovní kancelář přivá-
ží do země ročně 110 tisíc zahraničních turistů. A jižní Moravu 
zná, poměrně často bývá v poslední době i v Brně. 

Vloni byla jižní Morava po Praze nejnavštěvovanější lo-
kalitou. Jen českých turistů sem podle statistky přijelo 
736 tisíc. Zdá se vám to málo? 
Oproti předcházejícímu roku to ale bylo o 1,6 procent méně. 
Kraj už zaznamenal pokles a to žádná krize ještě nebyla, za-
čalo se o ní přece mluvit až koncem září.
Máte pro to jiné vysvětlení?
Zahraničním turistům se do regionů vůbec nechce, jednaše-
desát procent jich jede jen do Prahy. A i českému turistovi už 
nestačí jen pobyt v nějakém penzionu, chce další další aktivi-
ty. Půjčit si kolo, zajít si na dobrou večeři, zaplavat si v akva-
centru s termální vodou, půjčit loďku...
Tím chcete říci, že jižní Morava má po této stránce sla-
bou nabídku?
Přesně tak. Absolutně jí třeba chybí lokální gastronomické 
speciality. Máme tady dobré víno, klobásy, populární jsou i 
košty zelí. Podle mne tady speciality jsou. Jenže nejsou na jí-
delním lístku restaurací. A to může podpořit i kraj. Třeba tak, 
že kdo bude držet lokální gastronomické speciality na jídelním 
lístku aspoň rok, dá ho do všech propagačních materiálů kra-
je. To je způsob, jak by se to dalo rozběhnout. Láska prochá-
zí žaludkem a i turistu na prvním místě zajímá jídlo a pití. Tak 
to prostě je a na tom je postavený turistický ruch nejvyspělej-
ších zemí světa.
Kde kraji ještě podle vás ujel vlak?
Chybí mu relaxační pobyty v termálních lázní. Dostal se dokon-
ce do takové situace, a to už si opravdu připadám jako v Ko-
courkově, že tisíce Jihomoravanů se už několik let jezdí s rodi-
nami čordat do termálního akvaparku, který si Rakušané po-
stavili nedaleko hranic v Laa an der Thaya.

A kraji utíkají peníze?
Prosím vás, právě proto o tom mluvím. Místo, aby se snažil za-
držet peníze, tak jeho nečinnost vyúsťuje dokonce v takový 
paradox, že Jihomoravané se jezdí rekreovat do drahého Ra-
kouska, protože doma tuto možnost nemají. Už i Slováci po-
chopili, že o termální akvaparky je zájem a je absurdní, že tam 
statisíce Čechů vozí autobusy přes jižní Moravu. 
Tak dobře, v tom kraj možná zaspal. Ale otvírá sklípky a má 
cyklostezky... 
To je sice pěkná věc, ale i to vinařství se posune dál, jen když 
hotely hostům kromě vína nabídnou relaxační zázemí, whir-
pool, saunu, malý konferenční prostor. Aby o vinařskou turisti-
ku měli lidé zájem po celý rok.
Projekty kamarádíčků...
Tak mám z toho pocit, že se vám zdá jižní Morava trochu 
zkostnatělá. A čím to je?
Je v tom nečinnost lidí, kteří mají cestovní ruch na starosti. U 
vás to byl nějaký pan Venclík. Byli jsme spolu v brněnském te-
levizním studiu, debatu moderoval Jakub Železný a byl jsem 
úplně zkoprnělý, když řekl, že kraj nemá žádné pravomoci v 
cestovních ruchu. Jakub Železný se ho hned ptal, jak to teda 
dělá. Možná, že v Brně z tohoto člověka sedají na zadek, ale z 
našeho pohledu neudělal vůbec nic. 
No, už ho ve vedení kraje nechtějí... Nechci se ho zastávat, 
ale na jednom člověku cestovní ruch v regionu přece nestojí.
No moment, to s vámi nesouhlasím. Tito lidé by měli vytvořit 
koncepci a když už je to v našem státě nastavené tak, že se 
peníze hodně přerozdělují, měl by ten člověk podpořit takové 
projekty, které rozvoji cestovnímu ruchu skutečně pomohou. 
Ne jen ty, které dělají jeho kamarádíčci. Třeba Brnu nic nepře-
náší, a to ať se na mne nikdo nezlobí, jak se tam dělá jednou 
za rok velký ohňostroj. Z dlouhodobého hlediska je to akce na 
nic, ta sem turisty nepřiláká. 

(Zdroj: idnes.cz, autor: Helena Vaculová)

Okamura: Ohňostroj, velkolepá akce na nic. Ta turisty nepřivede
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Studená propast Macocha a okolní jeskyně na severu jižní Mo-
ravy a slunný Lednicko-valtický areál na jihu kraje. To byla dvě 
největší lákadla pro statisíce turistů, kteří do regionu loni za-
vítali. Na třetím místě se umístil zábavní Dinopark ve Vyškově. 
Vyplývá to z nového žebříčku nejnavštěvovanějších atrakcí 
agentury CzechTourism. V desítce nejvíce navštěvovaných za-
jímavostí České republiky však jižní Morava nefiguruje ani jed-
nou. A nemá zastoupení ani v nejnavštěvovanějších památ-
kách, galeriích, muzeích nebo zoologických zahradách.

Táhnou i sklípky
Zato kategorii „Příroda“ suverénně vedou jeskyně v Morav-
ském krasu se 359 862 návštěvníky za rok 2008. Oproti před-
chozímu roku však zájem mírně poklesl. V kategorii Hrady a 
zámky předběhl lednický zámek jen oblíbený zámek v Čes-
kém Krumlově. Ten lednický se tak díky 331 013 návštěvní-
kům umístil hned na druhém místě. Počet příchozích je navíc 
oproti předchozímu roku vyšší. „Žebříček ukazuje jen prvních 
několik pozic. Na jižní Moravě rozhodně nejsou zajímavá jen 
tato tři místa, je jich mnohem víc, třeba cyklostezky nebo ob-
líbené sklípky,“ vysvětlil Filip Remenec z agentury CzechTou-
rism. Na jižní Moravu podle něho cestují turisté houfně. „Vy-
plývá to i ze statistiky z roku 2008, kdy byl tento kraj po Pra-
ze a Karlovarském kraji nejnavštěvovanější,“ dodal Remenec.
Pro turisty je toho málo
Objevují se ovšem i názory, že jižní Morava dělá pro turisty 
málo. „Zahraničním turistům se obecně do regionů vůbec 
nechce, většina jich jede jen do Prahy. A i českému turisto-
vi už nestačí jen pobyt v penzionu, chce třeba půjčit kolo, loď-
ku nebo si zajít na dobrou večeři. Konkrétně jižní Moravě tře-
ba chybí lokální gastronomické speciality,“ uvedl nedávno pro 
MF DNES prezident Asociace cestovních kanceláří Tomio Oka-
mura. Turisté tak možná přijedou „na otočku“ do Moravské-
ho krasu nebo zavítají do Lednice, v kraji ovšem déle nezůsta-
nou. „Jen víno je tady neudrží, chtějí i relaxační zázemí,“ řekl 
Okamura. Kraj by podle něho měl podpořit takové projekty, 
které rozvoji cestovního ruchu pomohou.

(Zdroj: MF DNES)

Turisty lákají na jižní Moravě stále stejná místa, v kraji je však nic nezdrží
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Vilémovice /SILVESTROVSKÝ SPECIÁL/ – „Mělo to světlou 
barvu a podivně rozteklé tělo. Svítil jsem na to baterkou. Na-
jednou to otevřelo kapří ústa a vydalo podivný skřek,“ popsal 
středeční zážitek z dalšího bádání v Daňkově žlíbku u Vilémo-
vic speleolog František Brhél.
Badatel skončil se zafačovanou hlavou v nemocnici. Místo ki-
lometru a půl nových jeskynních prostor totiž tříčlenná výpra-
va narazila na podivnou stvůru.
„Překvapila nás v podzemní chodbě, ze které jsme museli 
odčerpat vodu, abychom se dostali dál do jeskyně,“ vysvětlil 
Brhél. Podle něj se strašidelná bytost schovala do temna dal-
ších chodeb.
Jeskyňáři se zdráhali, nakonec ale dali na dobrodruha Brhé-
la. Vzali do rukou provazy, skoby a kladívka, vše, čím by moh-
li odrazit útok nestvůry, a vydali se do útrob jeskyně. Po ces-
tě podzemím občas zaslechli podivné skřehotání. „Uáááíí au 
au íííááá,“ předvedl Brhél redaktorům Blanenského deníku. I v 
jeskyni řeč bytosti napodobil, aby ji přilákal. A zrovna když mu 
zhasla baterka. Najednou jej něco uhodilo do hlavy a on ztra-
til vědomí. „S chlapama všichni táhneme při bádání za jeden 
provaz. Prý mě vynesli nahoru, a tím mě zachránili,“ popsal 
poté, co se probral, Brhél.
Zpráva o kruhoústé příšeře z hlubin Moravského krasu se do-
nesla na Správu jeskyní. Ze židle doslova zvedla vedoucího Ji-
řího Heberky. „Středeční bádání v Daňkově žlíbku přineslo pro 
Moravský kras velký objev. Nejenže v jeskyních žijí organismy, 
o kterých jsme neměli ani tušení. Je dokonce pravděpodobné, 
že se do Daňkova žlíbku dostaly až z Punkevních jeskyní. Tam 
totiž lidé podobné stvoření v minulosti zahlédli. Vědci ale jeho 
existenci vyvrátili,“ byl nadšený Heberka a upozornil, že sys-

tém jeskynních chodeb je tak ještě propojenější, než si kte-
rýkoliv z průzkumníků myslel. Právě neobjevenými spletitými 
chodbami musela totiž příšera urazit pořádný kus cesty.
Do terénu se na průzkum vydala i Eva Nadčasová, specialist-
ka na strašidla na Blanensku. „S tím, co říkají svědci, jsem se 
nikdy nesetkala. Záznamy jednoho faráře z osmnáctého sto-
letí mluví o existenci upíra v Blansku. Strašidlo z jeskyně ale 
údajně žádné zuby nemá. Nepodobá se ani kdysi diskutované-
mu černohorskému vlkodlaku,“ přemýšlela agentka. Musela 
vyvrátit i teorii, že by se v jeskyních skrýval jeden z nejvíce obá-
vaných sadistů, který podle pověsti v dávných dobách umučil 
mnoho mladých dívek na Čertově hrádku.
Nyní Moravský kras střeží lidé ze Správy jeskyní, ochránci zví-
řat a policisté. Do hlubin jeskyně se totiž chtějí vydat na lov 
členové blanenského mysliveckého spolku. Domnívají se, že 
neznámá bytost může být nebezpečná. Mohla by se i rozmno-
žit.

(Zdroj: denik.cz, autor: Karolína Opatřilová)

   
Černá Hora – Šéf a vlastník poloviny Pivovaru Černá Hora Jiří 
Fusek z pivovaru odchází. Během ledna by měla jeho podíl 
koupit společnost K Brewery. Ta dosud vlastní druhou polovi-
nu akcií pivovaru.
V těchto dnech probíhají jednání o prodeji Fuskova podílu. 
„Chci svůj podíl prodat spoluakcionáři K Brewery. Ve svých 
pětašedesáti letech jsem se rozhodl umírnit podnikatelské ak-
tivity,“ potvrdil Fusek. Zatímco pivovar nechá v režii K Brewe-
ry, sám se bude nadále věnovat svým restauracím. Ponechá 
si Centrum Sladovna v Černé Hoře, kde nyní dělníci dokončují 
stavbu hotelu. V jeho vlastnictví zůstane také benzinová stani-
ce u Krhova, restaurace u Dělnického domu v Blansku a další 
hostince a nemovitosti na Blanensku. „Chci dát prostor svým 
dětem a ustoupit do pozadí,“ podotkl Fusek.
Výrazná tvář pivovaru dlouhodobě podporovala i sportovce a 
kulturní dění v regionu. Fusek však v poslední době zvažoval, 
že tuto podporu výrazně sníží kvůli zvýšení spotřební daně. 
„Předpokládám, že z tohoto důvodu podpoří sportovce méně 
než vloni i K Brewery,“ myslí si Fusek.
Společnost K Brewery, která se na internetu prezentuje jako 
ryze česká společnost usilující o návrat k tradici českého pivo-
varnictví, se zatím nijak vyjadřovat nechce. „Dokud nebudeme 
mít na stole oficiální rozhodnutí pana Fuska, nechceme to ko-
mentovat,“ řekla mluvčí společnosti Barbora Burešová.
Podle černohorského starosty pivovar za éry Jiřího Fuska vložil 
do regionu nemalé peníze. „Podporoval řadu organizací, Čer-
né Hoře ale nedal ani šesťák. Proto změna ve vedení pivovaru 
městečko neovlivní. Pokud ovšem bude pivovar fungovat dál. 
Navzájem se totiž potřebujeme,“ míní Bohumil Hlavička.
Jedním z klubů, které našly u Fuska podporu, byl blanenský 
biketrial. „Teď vůbec netuším, co nás čeká,“ uvedl předseda 
českého biketrialu a vedoucí reprezentace České republiky 

Radim Kakáč. Podle něj byl pivovar generálním partnerem Mi-
strovství České republiky. Do českého biketrialu tak z pivova-
ru mířilo ročně sto tisíc korun. Peníze pomohly zaplatit cesto-
vání sportovců na závody po celém světě. „Pokud by nás další 
majitel pivovaru nepodpořil, museli bychom sehnat jiné spon-
zory a rodiče biketrialistů by museli sáhnout do svých kapes,“ 
míní Kakáč.
O odchodu Fuska z pivovaru ví starostka Blanska Jaroslava 
Králová. „Nikdo mi to ale neoznámil oficiálně. Blansko má s 
Boskovicemi a černohorským pivovarem dohodu o spoluprá-
ci v oblasti cestovního ruchu. Ta nyní přestává fungovat. Pivo-
var se totiž nebude finančně podílet na společné expozici při 
veletrhu Regiontour v Brně,“ sdělila Králová. Nový vlastník vý-
znamného výrobce piva, limonád, pálenek a likérů ji dosud ne-
kontaktoval. „Snad na vzájemnou spolupráci navážeme,“ do-
dala starostka.

(Zdroj: denik.cz, autor: Karolína Opatřilová)

Jiří Fusek odchází z Pivovaru Černá Hora

Jeskyňáře vyděsila v podzemí 
neznámá příšera
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Na jižní Moravě zaplní města a obce automaty na mléko. Rad-
ním Jihomoravského kraje se totiž zalíbil nápad chovatelů do-
bytka jak bojovat s nízkými výkupními cenami mléka. Na svém 
čtvrtečním zasedání tak schválili podporu tomuto zatím netra-
dičnímu prodeji. První, kdo dostal na mléčný automat dotace 
je Zdeněk Plocek ze Zálesné Zhoře.
 „Pro příští rok jsme vytvořili nový dotační program na podporu 
pořizování mléčných automatů. Už to tedy není jen přání, které 
jsme dříve vyslovili,“ uvedl jihomoravský hejtman Michal Ha-
šek. Podle něj je na podporu automatů pro rok 2010 vyčleně-
no půl druhého milionu korun z krajského rozpočtu. „Maximál-
ně mohou zájemci dostat sto tisíc korun. Připlatíme tak mini-
málně na patnáct automatů,“ uvedl Hašek Kraj podle něj chce 
tímto krokem zemědělcům pomoci řešit problémy s nízkou vý-
kupní cenou mléka.
Radní zároveň schválili i dotaci z Evropské unie pro majitele 
prvního automatu na Brněnsku. Chovatel Zdeněk Plocek ze 
Zálesné Zhoři umístil svůj automat v Rosicích. Ty leží pár ki-
lometrů od jeho farmy. Stál jej sto šedesát tisíc. Polovinu teď 
dostane z dotací a zbytek se mu rychle vrátí. Po měsíci si jeho 
provoz jen pochvaluje, mléka prodává denně průměrně sto 
dvacet litrů. „Prodali bychom i více, větší prodej ale zatím ne-
dovolují veterinární vyhlášky. Jednáme o jejich změně,“ uve-
dl Plocek.
Zemědělec už střádá plány na nákup dalšího automatu. „Teď 
se nám výkupní cena mléka o dvacet haléřů na litr zvedla, ale 
pokud se situace do jara výrazně nezlepší, pořídím další pří-
stroj. Zřejmě jej postavíme v Zastávce u Brna, nebo přímo ně-

kde na okraji Brna,“ nastínil další vývoj svého podnikání Plo-
cek.
O pořízení druhého automatu i díky krajské podpoře uvažují 
také zemědělci ze společnosti Agros Vyškov-Dědice. Ti neda-
leko centra Vyškova v takzvaném Agrodomě spustili první au-
tomat nedávno, na konci listopadu. Přišel je na milion korun, 
ale jsou s ním spokojeni. „Očekávám, že i díky němu udržíme 
chov krav. Lidé si u nás natočí v průměru 500 litrů denně,“ 
řekl předseda Agrosu Cyril Sigmund.
Díky krajské dotaci se možná objeví také první automat na 
mléko na Hodnonínsku. „Musíme si počkat, až budou pravidla 
zcela jasná a zřetelná. Nejsme rozhodnuti, protože pořizovací 
cena kvalitního mléčného automatu není nízká,“ uvedl napří-
klad ředitel VSV Vracov Vladimír Šťastný.
Žádost o dotaci na automat na mléko už podalo na krajský 
úřad i Agrodružstvo z Jevišovic na Znojemsku. „Chtěli bychom 
ale v prvních patnácti dnech v lednu automaty instalovat. Po-
čítáme se dvěma až třemi ve Znojmě, s dalšími pak třeba v 
Moravském Krumlově i Jevišovicích,“ uvedl předseda družstva 
Bohumír Rada.
Ne všichni zemědělci však vidí v mlékomatech spásu. „Jejich 
nákup pomůže hlavně malým a středním zemědělcům. Ale pro 
velký podnik, jako jsme například my, to není řešení. Prodáva-
jí se v nich jen stovky litrů mléka denně a my produkujeme de-
set tisíc litrů,“ upozornil například šéf družstva Pooslaví Nová 
Ves Jan Maloch.

(Zdroj: denik.cz, autor: Petr Jeřábek)

Kraj přispěje zemědělcům na automaty na mléko
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Program rozvoje venkova Jihomoravského kraje na rok 2010, 
který dnes schválili krajští radní, počítá s rekordní finanční do-
tací v objemu 80 milionů korun. Dotační program, věcně na-
vazující na vládní Program obnovy vesnice, schválený v roce 
1991, je určen pro obce a svazky obcí a předpokládá účast 
obyvatel venkova, občanských spolků a sdružení při obnově 
své obce v souladu s místními tradicemi. Je zaměřen na hos-
podářský, společenský a komunitní rozvoj obcí, regionů, svaz-
ků obcí, stavební obnovu obytných i hospodářských objektů, 
obnovu a výstavbu objektů občanské vybavenosti, technické 
infrastruktury a péči o krajinu. 
Jak informoval hejtman kraje Michal Hašek, zvláštní pozor-
nost hodlá kraj v příštím roce věnovat podpoře zachování ma-
teřských škol, případně posílení jejich kapacity. „Nepůjde o 
budování nových školek, ale o udržení stávajících kapacit, pří-
padně jejich rozšíření rekonstrukcí částí prostor základních 
škol v obcích. Tento dotační program je obsažen v Programu 
rozvoje venkova,“ dodal hejtman. 
Od roku 2004 kraj zvyšuje podíl prostředků, vynakládaných 
na dotační program rozvoje venkova. Od 50 milionů v roce 
2004 se objem prostředků zvýšil až na letošních 75 milionů, 
což bylo o 10 milionů víc než v roce 2008, v posledním roce 
funkčního období minulého krajského zastupitelstva. Letos 
se dotace zvyšuje o dalších pět milionů, navzdory úsporným 
opatřením, souvisejícím s krizí.

Nejstarší jeskynní kresbou v Česku se může pyšnit jeskyně 
Býčí skála v Moravském krasu. Geometrický tvar vytvořený uh-
lem vědci podrobili dvěma analýzám a zjistili, že jde o výtvor z 
mladší doby kamenné. Tedy z období okolo 3200 let před na-
ším letopočtem.
Kresba připomíná mřížku. „Zda jde o nějaký rituální obrazec 
nebo část větší kresby, to se již nepodaří zjistit,“ řekl Ivan Ba-
lák ze správy Chráněné krajinné oblasti Moravský kras. Kres-
bu i s dalšími výtvory našli před časem jeskyňáři v takzvané 
Jižní odbočce Býčí skály, a to 150 metrů od vchodu do podze-
mí. Je to místo, v němž kdysi bádal i Jindřich Wankel, který v 
jeskyni objevil slavnou sošku bronzového býčka a doklady o ri-
tuálním pohřbu velmože ze starší doby železné. 

Vědci kresby z Jižní odbočky zdokumentovali a odebrali z nich 
vzorky. Pomocí radiokarbonové metody pak zjistili, kdy byly 
kresby vytvořeny. Zkoumali nejprve malbu připomínající jele-
na. Ukázalo se, že je asi 700 let stará. Překvapivé výsledky 
zjistili odborníci rozborem vzorků z mřížky. Zjištěné informa-
ce o tom, že jde o výtvor 5200 let starý, potvrdilo opakování 
testů. Mřížka na stěně jeskyně připomíná výzdobu některých 
keramických nádob té doby. „Nález tohoto nejstaršího skalní-
ho umění v Česku je velmi významný. Obrazec není příliš vel-
ký - měří 40 centimetrů na výšku a 30 na šířku,“ uvedl Balák.  
Jedny z nejstarších pravěkých kreseb v Česku lze najít i v Mla-
dečských jeskyních v Olomouckém kraji. Jsou ale vytvořeny 
červeným barvivem, jehož stáří zatím současná věda datovat 
neumí.

(Autoři: miz, iDNES.cz, ČTK)

Na rozvoj venkova dá kraj 80 milionů

Nejstarší jeskynní kresba v ČR je v Býčí skále

14

Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí



Ministr zemědělství Jakub Šebesta schválil 17. 12. 2009 
zpřesnění Pravidel pro 9. kolo příjmu žádostí Programu rozvo-
je venkova.
Zpřesnění Pravidel se týká opatření I.1.1 Modernizace země-
dělských podniků (podopatření I.1.1.1 Modernizace zeměděl-
ských podniků a podopatření I.1.1.2 Spolupráce při vývoji no-
vých produktů, postupů a technologií (resp. inovací) v země-
dělství), I.3.2 Zahájení činnosti mladých zemědělců, II.2.4 Ob-
nova lesního potenciálu po kalamitách a podpora společen-
ských funkcí lesů, III.1.1 Diverzifikace činností nezemědělské 
povahy, III.1.2 Podpora zakládání podniků a jejich rozvoje pro 
9. kolo příjmu žádostí. Zároveň ministr schválil zpřesnění Pra-
videl pro opatření IV.1.1 Místní akční skupina, které vstoupí v 
platnost 1.1.2010.
Příjem žádostí na výše uvedená opatření (kromě opatření 
IV.1.1 Místní akční skupina) a na opatření IV.1.2 Realizace 
místní rozvojové strategie proběhne v termínu od 16. 2. 2010 
do 8. 3. 2010 do 13 hodin na příslušných regionálních odbo-
rech Státního zemědělského intervenčního fondu. Pro opatře-
ní I.3.2 Zahájení činnosti mladých zemědělců bude příjem žá-
dostí standardně zahájen o týden později, tedy 23. 2. 2010, a 
ukončen shodně 8. 3. 2010 ve 13 hodin. Celková podpora ža-
datelům v rámci 9. kola přesáhne 2,8 mld. Kč. 
Při projednání změn pro 9. kolo byl kladen důraz nejen na za-
chování kontinuity jednotlivých opatření (nedošlo tedy k zá-
sadním změnám podmínek), ale především na zjednodušení 
administrativních postupů. 
Přehled hlavních změn spouštěných opatření je uveden v při-
loženém dokumentu. 
Úplné znění Pravidel, kterými se stanovují podmínky pro po-
skytování dotace na projekty Programu rozvoje venkova ČR pro 
období 2007 – 2013, je k dispozici v elektronické podobě na 
internetové adrese Ministerstva zemědělství www.mze.cz (rub-
rika Podpora z EU a národní dotace, podrubrika Program roz-
voje venkova, podrubrika Opatření Programu rozvoje venkova/ 
příslušná osa) a rovněž na stránkách Státního zemědělského 
intervenčního fondu www.szif.cz v sekci Program rozvoje ven-
kova.
V rámci jarního kola probíhal standardně příjem žádostí i na 
opatření I.3.4 Využívání poradenských služeb. Aby bylo umož-
něno žadatelům předkládat žádosti v delších a průběžnějších 
termínech, proběhne vyhlášení příjmu žádostí samostaně cca 
koncem 1. čtvrtletí roku 2010.

Deváté kolo příjmu žádostí z Programu 
rozvoje venkova

   

Existuje řada pádných důvodů, z nichž prvořadý je nárůst po-
čtu obyvatel, proč se zemědělství musí v budoucnosti rozví-
jet. Co konkrétně to bude znamenat nejen pro světové, ale 
i české zemědělce, na tuto otázku se mimo jiné snažila na-
lézt odpovědět nedávná konference Variantní pěstitelské sys-
témy pro 3. tisíciletí uspořádaná na České zemědělské uni-
verzitě v Praze. 
Zemědělská produkce poroste hlavně v tzv. rozvojovém světě. 
Nárůst produkce lze očekávat především u rostlinných komo-
dit, a to u kukuřice a rýže. Významný nárůst produkce se rov-
něž čeká u olejnin – palmy olejné, sóji, dočasně i řepky. Tuto 
teorii vyslovil na úvod konference prof. Ing. Jan Vašák, CSc., z 
ČZU v Praze, který na konferenci prezentoval výsledky společ-
né práce s polským kolegou prof. Wojciechem Budzyňskim z 
univerzity v Olsztyni. 

Od výroby k prodeji 
Zmínění odborníci v budoucnu předpokládají další vstupy vel-
kého kapitálu do zemědělského výroby a vytvoření uceleného 
řetězce: produkce surovin – zpracování – prodej. Podle jejich 
vyjádření se bude rozšiřovat i energetický sektor, avšak pře-
devším na bázi odpadů. Pokles cen agrárních produktů je jen 
dočasný, jejich trh zůstane i v budoucnu regulovaný, to jsou 
další klíčové teorie prezentované na konferenci. 

Speciální plodiny příležitostí pro Evropu 
V Evropě se bude zemědělská výroba stále více přiklánět k 
produkci speciálních komodit a olejnin a to na úkor pěstování 
obilnin. Komoditami perspektivními pro Českou republiku bu-
dou podle odborníků nadále například jarní sladovnický ječ-
men, řepka, mák. Bude však nezbytné modernizovat techno-
logii pěstování těchto plodin, jež by vedla k vyšším výnosům 
a vyšší rentabilitě pěstování, na čemž pracují také odborníci 
z ČZU v Praze. 

Inovace v pěstitelských technologiích 
Jak konferenci specialisté na jednotlivé plodiny uvedli, u jar-
ního ječmene jim jde mimo jiné nalezení agrotechnických 
možností k eliminaci výkyvů počasí. Možností, kterou nadá-
le ověřují, je použití stimulačních látek v počátečních růsto-
vých fázích ječmene pro rozvinutí kořenového sytému nebo v 
době po skončení stresujícího období pro opětované nastar-
tování růstu. Cílem modernizace pěstitelské technologie řep-
ky je zvýšení jejích výnosů na 5 t/ha. To lze například zavede-
ním diagnostických metod v její ochraně a výživě, jež přispě-
je především k efektivnějšímu načasování vstupů. K význam-
nému zjednodušení a současně zlevnění pěstitelské techno-
logie řepky by mohly přispět genetické modifikace této plodi-
ny. U máku je cestou k vyšší efektivitě rovněž použití stimulá-
torů růstu, použití fungicidů a další opatření.

(Zdroj: agroweb.cz, autor: Petra Vaňatová)

Budoucí směry rostlinné produkce
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Většina lidí o tom vůbec netuší, Blansko se přitom pyšní tím, 
že zde německý chemik, speleolog, geolog a doktor filozofie v 
jedné osobě Karel Ludvík z Reichenbachu v roce 1833 vyna-
lezl parafín. Díky vynálezu látky, která se začala hojně po ží-
vat hlavně při výrobě svíček, pak zbohatl a získal dokonce i ti-
tul barona. 
Pro region měl navíc tento rodák ze Stuttgartu daleko zásad-
nější význam. Muž, kterého do Blanska pozval hrabě Hugo 
František ze Salmu, v jeho továrně zavedl výrobu umělecké li-
tiny, podílel se na startu produkce parních strojů, v Klepačově 
založil továrnu pro výrobu octa, pracoval ale i na geologických 
mapách okolí města i průzkumu Moravského krasu.  
„Většina lidí o tom ale vůbec netuší,“ uvedl Jiří Kučera z bla-
nenské radnice. To by se nyní mělo změnit. Na čem všem ten-
to všestranný baron pracoval, by se totiž místní i návštěvníci 
Blanska měli dozvědět v nové expozici věnované právě Rei-
chenbachovi. „Přemýšleli jsme, jak vynález parafínu a vůbec 
osobu hraběte Reifenbacha lidem přiblížit. Možnost se nyní 
naskytla díky nově odhalenému sklepení zámku. Právě v něm 
by mohlo vzniknout jakési muzeum tohoto vynálezce,“ popsal 
Kučera.

Laboratoř vznikne na zámku. Tam Ludvík skutečně 
žil 
V podzemí zámku by měla vzniknout jakási dobová laboratoř. 
„Spojení by tak bylo dokonalé. Karel Ludvík z Reichenbachu 
totiž na zámku skutečně žil. Salmové, pro které pracoval v že-
lezárnách ke konci dokonce jako generální ředitel, zde totiž 
ubytovávali lepší pracovníky,“ vysvětlila Eva Nečasová, ředi-
telka Muzea Blansko, které na zámku sídlí. Ve dvou klenutých 
podzemních prostorech by se navíc neměl skloňovat pouze 
parafín. „I když patenty si třeba přihlásili jiní vědci, v řadě his-
torických materiálů i německy psané literatuře se o Karlu Lud-
víkovi z Reichenbachu píše, že vedle parafínu vynalezl také 
naftalín i dezinfekční látku kreosot, která se dlouhá léta po ží-
vala v lékařství k hojení ran,“ popsala Nečasová. Nová expo-
zice by ale mohla zaujmout nejen příznivce chemie a krysta-
lických látek. Reichenbach, který v Blansku žil v letech 1821 
až 1840 a pracoval nejdřív jako řadový zaměstnanec Salmo-
vých železáren, poté jako jejich šéf a v závěru dokonce i jako 
ředitel celého Salmova panství, psal také pojednání o blanen-
ském okolí. 

Popsal pád blanenského meteoritu, 
zabýval se i alchymií 
Má ale i jiná prvenství. Jako úplně první třeba popsal pád bla-
nenského meteoritu z 25. listopadu 1833. „Zabýval se ale 
také alchymií a ezoterickými látkami, zkoumal vyšší nervovou 
soustavu člověka a popsal například magnetické vlny, kte-
ré vychází z lidí a které nazval ód,“ doplnila neskutečný vý-
čet všech zásluh Nečasová. Mnozí tak Reichenbacha, který žil 
v letech 1788 až 1869, považují za předchůdce léčby pomo-
cí sugesce. 
Německý chemik, který se po smrti starohraběte Hugo Salma 
a hádce s jeho synem odstěhoval na zámeček Kobenzl u Víd-
ně, navíc nebyl jediný vynálezce spojený s Blanskem. Na zám-
ku žil například i chemik a farmaceutek Eduard Bartelmus, 
který v roce 1860 objevil zdraví neškodný postup pro smalto-
vání litinového nádobí. I zmínky o něm by se mohly v nově při-
pravované zámecké expozici objevit. A vedení radnice i muzej-
níci věří, že nevšední novinka návštěvníky zaujme. „Lidé nám 
sice navrhují, abychom v nově odhaleném sklepení umístili 
mučící nástroje a podobně, takových expozic je ale nepřeber-
ně. Navíc by to nebylo ani historicky pravdivé, alespoň neexis-
tují žádné důkazy o tom, že by na zdejším zámku nebo hradě 
nějaké podobné prostory existovaly,“ vysvětlila ředitelka bla-
nenského muzea. 

Kdy výstava vznikne, není zatím jasné
Kdy se podaří výstavu ve stylu tajuplné laboratoře barona z 
Reichenbachu vytvořit, zatím není jasné. Sklepení je třeba vy-
čistit, muzeum musí sehnat i odpovídající mobiliář odkazují-
cí na dobové vybavení a pomůcky chemiků. Objevit by se zde 
měly také informační panely. Pokud ale vše půjde podle plá-
nů, otevírat by se mohlo už v průběhu příštího roku. „Speciál-
ní expozice by mohla být jedním z nových lákadel i pro turisty. 
Zřejmě s ohledem na ekonomickou krizi jsme jich letos v se-
zóně v informačním centru napočítali téměř o polovinu méně 
než loni za stejnou dobu, chceme proto udělat vše pro to, aby 
se tato čísla opět zvýšila,“ dodal Kučera. 

(Zdroj: denik.cz, autor: Pavla Komárková)

Vynalezl parafín, zkoumal jeskyně i parní stroje. 
Karla Ludvíka představí v Blansku
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Česko je speleologickou velmocí, alespoň pokud jde o objevy, 
které si připisují po celém světě na konto čeští jeskyňáři. Ti z 
Moravského krasu obvykle tvoří podstatnou součást objevitel-
ských týmů. Kde přesně má kořeny celosvětová speleologie? 
V Moravském krasu, tvrdí shodně místní speleologové. A his-
torické záznamy jim dávají za pravdu. „Výzkumy u nás, hlavně 
na Moravě, probíhaly už v době, kdy se všude ve světě mysle-
lo, že v jeskyních žijí strašidla a nikdo do nich nechodil. K po-
měrně náročným sestupům tu docházelo i před 300 lety, tře-
ba do Macochy se Lazarus Schoper vypravil už v roce 1723,“ 
vysvětluje Jan Sirotek, vedoucí skupiny   zdejších speleologů 
Pustý žleb.

Celosvětové úspěchy
Možná i díky zkušenostem nasbíraným za několik set let po-
kračují jeskyňáři z Moravského krasu v objevech, které dobře 
zní i ve světě. A nejen ve zdejším krasovém území. „Naši jes-
kyňáři se podílí třeba na objevování zatopených jeskyní na me-
xickém ostrově Yucatan, za posledních pár let zde čeští spele-
ologové objevili třicetikilometrové prostory. Totéž ve Venezuele 
ve Stolových horách, významné objevy máme i v Černé Hoře, 
Slovinsku nebo Íránu, kde Češi objevili nejdelší solnou jesky-
ni na světě,“ vyjmenovává Zdeněk Motyčka, předseda České 
speleologické společnosti. Poslední velký objev je přitom starý 
jen pár dní. Mezinárodní expedice Reka exploration, jejímiž or-
ganizátory byli speleologové ze skupiny Plánivy ze severní čás-
ti Moravského krasu, vyrazila do Slovinska a v nejvzdáleněj-
ším dostupném místě druhé nejdelší jeskyně Slovinska obje-
vila kilometr nových chodeb. V jeskyni Kačna jama přitom spe-
leologové z Moravského krasu bádají už několik let. Právě díky 
jejich předchozímu objevu se loni stala druhou nejdelší jesky-
ní Slovinska. „Je to obrovský úspěch, proplavali jsme sifon a 
objevili chodbu se šířkou 15 metrů a výškou až 30 metrů, v 
níž je sedm jezer, prostorné dómy a podobně. Ještě to není ani 
přesně zmapované, určitě to bude delší než jeden kilometr, o 
kolik, to ale netuším. Zatím jsme na 15 kilometrech, nejdelší 
Postojna jama měří okolo 20 kilometrů,“ popisuje speleolog 
Tomáš Roth. Unikátního objevu, na němž se kromě Jihomora-
vanů podíleli i jeskyňáři z jiných koutů republiky či Maďarska, 
si váží i proto, že dostat se k novým prostorám bylo velice ná-
ročné. Potápěčskou výstroj a další materiál totiž k padesáti-
metrovému sifonu plnému naplavených dřev bylo nejdříve nut-
né nanosit do jedné z nejnepřístupnějších částí jeskyně. Čty-
řicet jeskyňářů na tom pracovalo celý týden. Ale nejen tím se 

mohou české speleologické výpravy, jejichž podstatnou část 
vždy tvoří jeskyňáři z Moravského krasu, pochlubit. Pravidelně 
objevy významné i v celosvětovém měřítku hlásí také odjinud.

Nález kostry vědci ještě neobjasnili
Třeba z expedic do Mexika, které je Mekkou jeskynního potá-
pění. Našinci se tam s více než dvacetikilometrovými jesky-
němi zařadili do žebříčku nejdelších objevů. „Loni zde česká 
výprava narazila na kostru neznámého obratlovce. Vědci do-
dnes řeší, co je to za zvíře, jestli jde o dávno vyhynulý druh le-
nochoda, nebo úplně nový druh i rod,“ upozorňuje Sirotek. Ob-
jevy hlásí i z Černé Hory, kde je řada míst, jež nejsou příliš pro-
bádaná. V jeskyni Džaloviča, jedné z nejdelších na Balkáně, 
odhalili více než tříkilometrové pokračování. V jeskyni Juriško 
Vreljo díky potápěním zase dosáhli třistapadesátimetrové dél-
ky a hloubky 50 metrů a stále pokračují dál. 662 metrů dosáh-
li také v jeskyni Kozí díra, i zde je možné dál pokračovat. „Vý-
znamné jsou také naše objevy na Kaninu, kde jsou jedny z nej-
hlubších jeskyní světa. Jezdí se například do jeskyně Skalarje-
vo Brezno. Češi zde patří do skupiny Cavex/Kóta 1000 a spolu 
s ruskými jeskyňáři zde provádějí systematický průzkum,“ vy-
světluje vedoucí skupiny Pustý žleb.  
 
Bádá se i v tuzemských jeskyních
Češi patří k jeskyňářské elitě. Pochlubit se mohou i domácí-
mi objevy. V Moravském krasu se loni třeba podařilo propla-
vat sifon v šošůvské větvi Amatérské jeskyně a objevit jeden 
a půl kilometru nových chodeb. „To je docela úspěch i v evrop-
ském měřítku, také to získalo cenu Objev roku,“ pochvaluje si 
Sirotek. A připomíná ještě klíčovější propojení Amatérské jes-
kyně se Sloupsko-šošůvskými jeskyněmi z roku 2005. Pomocí 
uměle vyraženého vchodu mezi čtvrtým a pátým sifonem jes-
kyně se podařilo získat důkaz o propojení systému, který měří 
přes 40 kilometrů. Další objevy zde průběžně hlásí jednotlivé 
jeskyňářské skupiny. Naposledy například z jeskyně Býčí ská-
la, kde zdejší nadšenci objevili takzvanou Svozilku, krápníky 
vyzdobený zatím 150 metrů dlouhý prostor. „Určitě ještě ne-
jsme na konci,“ ujišťuje předseda zdejší skupiny Jiří Svozil. A 
potenciál je i jinde. Třeba v Rychlebských horách se loni po-
dařilo objevit největší podzemní prostory, zdejší Rumový dóm 
v jeskyni Liščí díra má rozměry pro místní jeskyně nevídaných 
40 krát 15 krát 20 metrů. „Úspěšné objevy hlásí i z Českého 
krasu, v jeskyni na Javorce se ke konci roku 2008 podařilo na-
jít nové chodby o délce 1 150 metrů. Na poměry Českého kra-
su to je unikátní,“ ujišťuje Sirotek. A je tu podle něho i potenci-
ál na další odhalení. „Většina z nich jsou ale marginální obje-
vy v rozsahu několika desítek metrů, větší objevy už jsou spo-
radické. Většinou je provázejí intenzivní výkopové práce nebo 
náročné potápění,“ dodává šéf skupiny Pustý žleb.

(Zdroj: idnes.cz, autor: Pavla Komárková)

Moravští jeskyňáři učinili z Česka speleologickou velmoc
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